

学校编码：10384

学号：2010170001

厦 门 大 学

博 士 后 学 位 论 文

高效率大功率LED的材料外延和器件研制

Growth and device development of high
efficiency and high power LED

张 浩

指导教师：黄美纯 吴志强

专业名称：凝聚态物理

答辩日期：2012年7月

厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下，独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果，均在文中以适当方式明确标明，并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范(试行)》。

另外，该学位论文为()课题(组)的研究成果，获得()课题(组)经费或实验室的资助，在()实验室完成。(请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称，未有此项声明内容的，可以不作特别声明。)

声明人(签名)：

年 月 日

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文(包括纸质版和电子版)，允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

()1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，于
年 月 日解密，解密后适用上述授权。

()2. 不保密，适用上述授权。

(请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。)

声明人(签名)：

年 月 日

摘要

GaN基大功率LED作为第四代电光源，具有体积小、低电压、寿命长、效率高、节能等优良特性，但目前还存在转换效率低、光通量小、可靠性差等缺点。这主要是由蓝宝石异质外延GaN晶格质量较差、GaN材料强烈的极化效应、p型GaN激活效率低等原因造成。本论文利用高分辨X光衍射（HRXRD）、光荧光（PL）与芯片测试等技术，设计并优化了底层GaN、有源区和p型层等关键结构的生长工艺，有效地改善大功率LED的光电性能，主要结论如下：

1. PSS衬底外延GaN晶格质量的提升：研究了湿法制作图形化蓝宝石衬底，并在其上外延GaN和LED全结构。PL测量结果显示PSS衬底上外延GaN的本征峰发光强度要明显强于普通蓝宝石衬底上生长的GaN的本征峰的强度；XRD扫描结果表明，PSS衬底上GaN样品的晶体质量相对于普通蓝宝石衬底上的GaN得到明显提高。对PSS衬底上外延LED全结构的研究表明：相同规格的PSS衬底，无C面LED比有C面LED包灯光功率高，随着PSS图形深度增加，LED光功率增加，但深度增加到一定程度时，由于外延生长困难度的增加，晶体生长质量下降，反面会引起LED亮度的下降。另外，随着PSS衬底图案间距的减小及PSS衬底图案尺寸的增大，LED光功率也会增加。
2. 有源区超晶格结构的生长与分析：研究了InGa_N/Ga_N应力释放层的生长和规律，发现随着SL loop数的增加，亮度呈现先上升后下降的趋势，是因为SL厚度较薄时缓冲作用占主导，继续增加厚度时SL晶格质量变差占主导；研究了MQW的亮度和电压随QB厚度的变化规律，发现随着MQB的厚度增加，亮度也呈现先上升后下降的趋势，是因为MQB厚度较薄时，垒对晶格质量的改善占主导作用，厚度继续增加时，垒对空穴注入的抑制占主导作用；研究了采用p型AlGa_N/InGa_N超晶格对亮度和电压的影响规律，发现随着p-AlGa_N/p-InGa_N loop数增加，亮度呈先上升后下降的趋势，是因为p-Al SL结构阻挡了跃迁进入p-Ga_N的电子，减少非辐射复合的作用占主导，loop数继续增加时，p-Al SL结构对空穴的阻挡作用占主导。
3. p型接触层的生长与分析：随着高掺p型Ga_N (p⁺⁺) 厚度的增加，LED电压先降低后升高，这是因为金半接触会产生很高的势垒，而高掺的p⁺⁺层可以使势垒区宽度变薄，从而增强隧穿效果以降低电压。但是载流子隧穿几率随势垒变宽而明显下降

，导致电压升高；另一方面随着Mg掺杂的提高，空穴浓度增加，电阻率减小，电压降低。最后过高的Mg掺杂恶化了晶格质量，自补偿效应显著，空穴浓度变低，势垒厚度变大，载流子隧穿几率变小，导致电压升高；在p型InGa_N接触层，当InGa_N接触层由0.9 nm加厚至2.3 nm时，InGa_N层提供的空穴

浓度得到提升，有利于降低接触电阻从而降低电压，但是当InGa_N层进一步加厚时，势垒高度和宽度进一步增加，隧穿效应变弱，导致电压逐渐升高。

4. 高效率大功率LED的设计与性能：根据上述各关键层生长条件优化的结果，在优化后的PSS衬底上外延Ga_N层，20周期的InGa_N/Ga_N超晶格作为应力释放层和10周期的MQW有源区为发光层，6周期的p型AlGa_N/InGa_N超晶格作为电子阻挡层和200nm的p型Ga_N，接触层包括p⁺⁺Ga_N和p型InGa_N层。制作的50 mil*50 mil大功率LED芯粒全测LOP均值在430 mW左右，VF均值在3.1-3.3 V之间分布。包白灯亮度在140-150 lm，光效在130-135 lm/W，色温5000 K，显色指数70附近，色坐标数据正常，已经达到110 lm/W的项目指标。结果得到700 mA电流驱动下室温老化96小时，光衰小于-10%，老化1008小时，老化光衰小于-15%，老化IR数据正常。

关键词：金属有机化合物气相沉积；X光衍射；光荧光；大功率LED；图形衬底；应力释放层；InGa_N/Ga_N多量子阱；接触层

Abstract

GaN-based power LEDs as the fourth generation of the electric light, have many advantages such as small size, low voltage, long life, high efficiency, energy saving and so on. However, there are still some shortcomings involving low conversion efficiency, luminous flux, and poor reliability, which are mainly caused by poor quality of GaN epilayer heteroepitaxial on sapphire, strong polarization effect of GaN materials and low activation efficiency of p-type GaN. In this paper, we applied high resolution X-ray diffraction (HRXRD), photoluminescence (PL) and chip testing technology to design and optimize the growth process of the key structure including the underlying GaN, the active region and the p-type layer. Finally, the optical and electrical properties of the high-power LED have been improved, and the main conclusions are as follows:

1. PSS substrate epitaxial GaN lattice to enhance the quality: sapphire substrates patterned by wet chemical etching and epitaxial growth of GaN and LED on the patterned sapphire substrates were mainly investigated. PL measurements showed the intrinsic luminescence intensity of GaN grown on the PSS was much stronger than the one on the conventional sapphire substrate; XRD scan results showed the crystal quality of GaN on PSS was obviously improved. Study of the LED structure with PSS substrate showed that for the same PSS depth, the enveloped LED on PSS substrate with c-plane had higher optical power than the without one. And following the increase of PSS's depth, the optical power of LED rise. However, increasing the depth to a certain extent, the crystal quality starts to deteriorate, which cause to the decline of the LED brightness. This is because the difficulty of epitaxial growth is increased. In addition, with the space between the PSS patterns decreasing and the size of pattern rising, the optical power of LED continues to rise.

2. Growth and analysis of the active region with superlattice structure: the growth

and theory of InGaN / GaN strain release layer were studied, and the LED brightness firstly increased and then reduced with increasing superlattice loop. This is because the strain releasing effect plays a major role when the superlattice total thickness is thin, and then brightness starts to decrease with the superlattice growing thicker and becoming worse. Then we researched the rule of LED brightness and voltage with QB thickness variation. The brightness has a first upward and then downward trend with the increasing QB thickness. This is because the influence of crystal quality from thicker barrier plays a dominant role at the first stage, and then thicker barrier inhibits the hole injection to MQW at the following stage. P-type AlGaIn / InGaIn superlattices as an electron blocking layer show similar trend on the brightness and voltage. As the loop number increasing, the LED brightness first increase and then decrease, which is because the superlattices firstly block the electron injecting to p-GaN to reduce non-radiative recombination in p-GaN, and then also block the hole injecting to MQW with increasing loops.

3. Growth and analysis of p-type contact layer: With the high-doped p-GaN (p^{++}) thickness increasing, the LED voltage shows first dropping and then rising. Because the high-doped p^{++} can reduce the high barrier caused by metal-semiconductor contact so that the tunneling effect becomes stronger and the voltage declines. However, the carrier tunnelling probability through the barrier significantly decreases with the widened barrier, which leads to the rise of voltage. On the other hand, the voltage firstly drops due to the hole concentration increasing and the resistivity decreasing. And obvious self-compensation with Mg overdoping leads to hole concentration decreasing, carrier tunneling probability dropping and finally LED voltage rising. For the p-InGaIn contact layer, the hole concentration of InGaIn layer increases when the InGaIn contact layer varies from 0.9 to 2.3nm, which favors to the reduction of the contact resistance and thereby

the voltage drops. But when the InGaN layer is further thickening, the height and width of barrier increase, which results in the weak tunneling effect and the voltage gradually increasing.

4. The design and performance of high-efficiency high-power LED: A LED structure was obtained based on the the previous design of the PSS substrate, with 20 loops InGaN / GaN superlattices as a stress release layer and 10 loops MQW active region as light-emitting layer. P-type region consists of 6-loop p-type AlGaIn / InGaIn superlattices, 200nm p-GaN, p++GaN and p-InGaIn layer. 50mil * 50mil power LED chips were fabricated with these wafers. The results indicate the average LOP is about 430mW, and VF distributes between 3.1-3.3V. Packaged white LED chips show luminous flux of 140-150lm, luminous efficiency of 130-135lm/W at the average correlated color temperature (CCT) of 5000K, the color rendering index of 70, and the normal color coordinate data, all of which achieve to the subject targets. Under 700mA driving current at room temperature, the aging test results show the the lumens decay is less than -10% at 96 hours point and less than -15% at 1008 hours point, and the IR data have been normal.

Keywords: Metal organic chemical vapor deposition(MOCVD); X-ray diffraction (XRD); photoluminescence (PL); high power LED; Patterned sapphire substrate (PSS); the stress release layer; InGaIn / GaIn multi-quantum well (MQW); contact layer

参考资料

第一章

- [1] H. Amano, N. Sawaki, I. Akasaki, et al. Appl. Phys. Lett. 1986,48: 353.
- [2] H.Amano, M.Kito, K.Hiramatsu, et al. Jpn. J. Appl. Phys. 1989,28: L2212.
- [3] S.Nakamura, T.Mukai, M.Senoh , et al. Jpn. J. Appl. Phys. 1992, 31: L139
- [4] R. Dengle, D. D. Sell, S. E. Stokowski, et al. Phys. Rev. B. 1971, 4: 1211.
- [5] G. B. Stringfellow. J. Cryst. Growth. 1991, 115: 1.
- [6] H. P. Maruska and J. J. Tietjan. Appl. Phys. Lett. 1969,15: 367.
- [7] J.A. Freitas, Jr. O.Nam and R.F. Davis. Appl. Phys. Lett. 1998, 72: 2990.
- [8] B.Y.Tsaur, R..W.McClelland, J.C.C.Fan, et al. Appl. Phys. Lett. 1982, 41:347.
- [9] W.Zhang, S.Roesel, P.Veit, , et al. Proc. Int. Workshop on Nitride Semicond., IPAP Conf. 2000, Series 1: 27.
- [10] X. Zhang, P. D. Dapkus, and D. H. Rich. Appl. Phys. Lett. 2000,77: 1496.
- [11] W.Zhang and B.K.Meyer. phys. stat. sol. (c), 2003, 0:1571.
- [12] C.R.Abertainhy, GaN and Related Materials, ed. S. J. Pearton, Gordon and Breach, New York, 1997. 11.
- [13] T.D.Moustakas and R.J.Molnar, Mater. Res. Soc. Symp. Proc. 1991, 281: 253
- [14] T.Kachi, K.Tomita, K.Itoh, , et al. Appl. Phys. Lett. 1998, 72: 350.
- [15] S.C.Jain, M.Willander, J.Narayan, , et al. J. Appl. Phys. 2000, 87: 965.
- [16] H.SEKI and A.Koukitu. J. Crystal Growth. 1986, 78: 342.
- [17] H. M. Manasevit. J. Crystal Growth. 1972, 13/14: 306.
- [18] S.Nakaruma, S.F.Chichibu. Introduction to nitride semiconductor blue lasers and light emitting diodes [M]. New York: CRC press,2000: preface.
- [19] E.F.Schubert. Light emitting diodes [M].New York: Cambridge University, 2006: p17.
- [20] 日亚将LED发光效率提升至249lm/W,
<http://www.china-led.net/info/200929/200929145434.shtml>,2009.
- [21] Cree最新研发动态：大功率LED光效可达208lm/W,
<http://www.ledinside.cn/node/11703>,2010.
- [22] 美国LED大厂科锐(Cree)推出254 lm/W光效再度刷新功率型LED研发纪录
<http://www.ledinside.cn/products/20120412-20237.html>
- [23] 照明级LED芯片技术的发展,
<http://www.china-led.net/info/2010210/2010210105712.shtml>,2010.
- [24] 日立电线确认生产出3英寸GaN衬底商业化推广尚待研究,
<http://info.ledgb.com/detail-22460.html>,2007.
- [25] D.A.B.Miller, D.S.Chemla, T.C.Damen, et al. Phys Rev B, 1985, 32:1043
- [26]D.A.B.Miller, D.S.Chemla, S.Schmitt-Rink, et al. Phys. Rev. B, 1986, 33: 6976
- [27] T.Mukai, M.Yamada, S.Nakamura, Jpn. J. Appl. Phys. 1998, 37: L1358.
- [28] Y.K.Kuo, J.Y.Chang, M.C.Tsai,et al. Appl Phys Lett, 2009, 95:011116-1
- [29] 非极性GaN LED性能获重要突破,http://www.led.ofweek.com/2007-05/ART_9749001_2208_1100.html,2007.
- [30] H.bloh, K.H. Bachem, U.Aufmann, et al. J. Cryst. Growth. 1998, 195:270.
- [31] S.N.Lee, T.Jang, T.K.Son, et al. J. Cryst. Growth. 2006, 287: 554.
- [32] E.H.Park, J.S.ParkS, T.K.Yoo, et al. J. Cryst. Growth. 2004, 272(1-4): 426

第二章

- [1] K.S.Ramaiah, Y.K.Su, S.J.Chang, et al. Appl. Phys. Lett. 2004, 85:401
- [2] W.Feng, V.V.Kuryatkov, A.Chandolu, et al. J. Appl. Phys. 2008, 104:103350-1
- [3] H.G.Chen, N.F.Hsu, J.T.Chu, et al. Jpn. J. Appl. Phys. 2007, 46:2574

- [4] G.P.Yablonskii, V.N.Pavlovskii, E.V.Lutsenko, et al. Appl.Phys.Lett.2004, 85:5158
- [5] A.Sakai, H.Sunakawa, A.Usui. Appl. Phys. Lett. 1997, 71:2259.
- [6] C.I.H.Ashby, C.C.Mitchell, J.Han, et al. Appl. Phys. Lett. 2000, 77:3233
- [7] J.WANG,L.W.GUO,H.Q.JIA,et al. J. of Vacuum Science & Technology : B,2005,23:2476
- [8] H.Y.Gao, F.W.Yan, Y.Zhang, et al. J. Appl. Phys. 2008, 103:014314-1
- [9] D.H.Jang, J.In.Shim and K.Y.Yoo. J.Korean Phys.Soci. 2009, 54:2373
- [10] J.Neugebauer, C.G.V.D Walle, Appl. Phys. Lett. 1996, 69:503
- [11] R.Armitage, Q.Yang, R.Weber, J. Appl. Phys. 2005, 97:073524-1
- [12] B.Heying, X.H.Wu, S.Keller, et al. Appl. Phys. Lett. 1996,68:643
- [13] Y.Taniyasu, M.Kasu, T.Makimoto, J Cryst Growth, 2007, 298: 310
- [14] H.M.Wang, J.P.Zhang, C.Q.Chen, et al. Appl. Phys. Lett. 2002, 81:604
- [15] X.H.Zheng, H.Chen, Z.B.Yan, et al. J. Crystal Growth, 2003, 255:63
- [16] S.R.Lee, A.M.West, A.A.Allerman, et al. Appl. Phys. Lett. 2005, 86: 241904-1

第三章

- [1] V. Fiorentini, F. Bernadini, F. Della, et al. Phys. Rev. B. 1999,60:8849.
- [2]D. A. B. Miller, D. S. Chemla, T. C. Damen, et al. Phys. Rev. Lett. 1984, 53:2173
- [3]D.A.B.Miller, D.S.Chemla, T.C.Damen, et al. Phys. Rev. B. 1985, 32:1043.
- [4]D.A.B.Miller, D.S.Chemla and S.Schmitt-Rink, Phys.Rev.B. 1986,33: 6976-6982 (1986).
- [5]T.Mukai, M.Yamada and S.Nakamura, Jpn. J. Appl. Phys. 1998,37:L1358
- [6] S. Chichibu, T. Azuhata, T. Sota, et al. Appl. Phys. Lett. 1996,69:4188.
- [7]S.Chichibu, K.Wada, S.Nakamura, Appl. Phys. Lett. 1997, 71:2346.
- [8]S.Nakamura, M.Senoh, S.Nagahama, et al. Jpn.J.Appl.Phys. 1996, 35: L74-L76.
- [9]S.Nakamura, M.Senoh, S.Nagahama, et al.Appl. Phys. Lett. 1997, 70:1417
- [10]Y.Narukawa, Y.Kawakami, M.Funato,et al.Appl. Phys. Lett. 1997, 70: 981
- [11]L.Nistor, H.Bender, A.Vantomme, et al. Appl. Phys. Lett. 2000, 77: 507.
- [12] H.M.Lu, G.X.Chen, Chin.J.Lumin. (发光学报),2011,32:266271
- [13]MillerDAB, ChemlaDs, Damen TC,etal. Phys.Rev.Lett.1984,53:2173
- [14]MillerDAB, ChemlaDS, DamenTC,etal. Phys.Rev.B,1985,32:1043
- [15]Y.Chen,T.Takeuchi,H.Amano,et al.Pit formation in GalnN quantum wells. Appl. Phys. Lett.1998,72:710
- [16] H.K.Cho,J.Y.Lee,G.M.Yang,et al. Appl. Phys. Lett.2001,79(2):215
- [17] S.M.Ting, J.C.Rsmer, D.I.Florescu,et al. J. Appl. Phys. 2003,94(3):1461
- [18] N.H.Niu, H.B.Wang, J.P.Liu,et al. J. Cryst. Growth. 2006,286:209
- [19] N.H.Niu, H.B.Wang, J.P.Liu,et al. Solid State Elect. 2007,51:860
- [20] J.C.Hun, J.C.Rak, H.K.Min, et al. Appl. Phys. Lett. 2009,95:241109
- [21] T.L.Tsai, C.S.Chang, T.P.Chen, et al. phys. stat. sol. (c) 2002, 1: 263
- [22] J.R.Chen, T.C. Lu, H.C.Kuo, et al. IEEE phot. tech. lett. 2010,22:860
- [23]K.Domen, R.Soeijima, A. Kuramata, et al. MRS Internet J. Nitride Semicond. 1998, Res. 31
- [24]F.Liu, T.Wang, B. Shen,et al. Chin. Phys. B. 2008,18:1614
- [25]Q.Feng, Y. Tian, Z.W. Bi, et al. Chin. Phys. B. 2009, 18:3014
- [26]Schubert E F 2003 Light- Emitting Diodes (Cambridge:Cambridge University Press) p75
- [27]C.H.Jang, J.K.Sheu, C.M. Tsai, et al. IEEE Photonic Technl. 2008, 20:1142
- [28]S.Grzanka, G.Franssen, G.Targowski, et al. Appl. Phys. Lett. 2007,90:10357
- [29]S.Han, D. Lee, S. Lee, et al. Appl. Phys. Lett. 2009, 94:231123
- [30] Y.J. Liu, C.C.Huang, T.Y. Chen, et al. Progress in Natural Science: Materials International , 2010,20:70

第四章

- [1] 孙晓泉,吕跃广 & 激光对抗原理与技术 [M] .北京 : 解放军出版社,2000

- [2] E.F. Schubert, 2003 Light- Emitting Diodes (Cambridge:Cambridge University Press) p75
- [3] J.M. Lemaire,A. Belissant, J.P. Fauchard, U S.Patent, 4897538
- [4] D.W.Wilmot, W.R.Owens, R.J. Shelton,The Infrared & Electro-Optical Systems Handbook (Volume 7)
[M] .Defense Technical Information Center,1993
- [5] H.X.Ma,Y.J.Han, W.J.Shentu,et al. Chin. Phys. Lett. 2006, 23:2299
- [6] S.W.Chae, K,C,Kim, D.H.Kin, et al. Appl. Phys. Lett. 2001, 90:1101
- [7] L.C. Chen, J.K.Ho, C.S.Jong, et al. Appl. Phys. Lett. 2000, 76:3703.
- [8] L.Zhou, W.Lanford, A.T.Ping, et al. Appl. Phys. Lett. 2000, 76:3451.
- [9] Z.M.Zhao, R.L.Jiang, P.Chen, et al. Appl. Phys. Lett. 2001, 79:218.
- [10] T.Gessmann, Y.L.Li, E.L.Waldron, et al . Appl. Phys. Lett. 2002, 80:986
- [11] K.M.Chang,J.Y.Chu, C.C.Cheng, Solid State Elect.,2005,49:1381
- [12] K.Kurnakura,T.Makimoto,N.Kobayashi . Appl. Phys. Lett. 2001,79:2588

厦门大学博硕士论文摘要库

Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.

厦门大学博硕士学位论文摘要库